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§ 35. Правапіс канчаткаў назоўнікаў у множным ліку  
(у родным і творным склонах)

213. ПрачыÏаÆÓÂ вÂрÕ. ° ÜÇіÒ раÁÇаÒ ÌÂраÁаÁзÂна ÜÀо асно�наÜ ÁумÇа 

�	радасць	—	ніякая	радасць,	а	горыч,
�	песня	—	ніякая	песня,	а	скарга,
�	страва	—	ніякая	страва,	а	камень,
�	сонца	—	ніякае	сонца,	а	крыга,	—
Калі	ты	на	свеце	ўсім	гэтым
Не	маеш	з	кім	падзяліцца.	
                                   Максім Танк�

¼ÇіÜ з назо�ніÇа�
 ÕÏо �ÃываÛÓÓа � вÂрÕы
 нÂ маÛÓь формы мноÃна�
Àа ÈіÇу  

ВыÌіÕыÓÂ назо�ніÇі
 ÜÇіÜ маÛÓь форму мноÃнаÀа ÈіÇу
 уÏварыÓÂ формы 
роÁнаÀа сÇÈону. �базначÓÂ ÇанчаÏÇі. 
 ¤наÆÁзіÓÂ  �  ÏÚÇсÓÂ  сÈова
 ÕÏо маÂ  значÚннÂ  pвыраÃÚннÂ нÂзаÁаваÈь�

нÂннÜ
 нараÇаннÂ з Ìрычыны ÜÇіÒ�нÂбуÁзь нÂÌрыÂмнасÓÂÆq.

Назоўнікі	ўсіх	трох	скланенняў	у	множным	ліку	ва	ўсіх	
скло	нах,	за	выключэннем	роднага,	маюць	аднолькавыя	кан­
чаткі.

Абсалютная	большасць	назоўнікаў	у	родным	склоне	маюць	
канчаткі	-оў 	��ў
 або	�аў 	�яў
:	апельсін аў , рубл �ў , сÓрц аў , 
рÓÍ аў , вед аў , гульн яў �

�ольшасць	 назоўнікаў	 з	 асновай	 на	 адзін	 зычны	маюць	
нулявы	канчатак:	мова — моў	 	, думка — думак	 	, падзея — 
падзей	 	.

Некаторыя	назоўнікі	з	асновай	на	адзін	зычны	і	з	асновай	
на	збег	зычных	могуць	мець	варыянтныя	канчаткі:	сёстры — 
сясцёр	 	 і	сёстр аў , норма — норм	 		 і норм аў �

У	назоўніках	на	 �Äя	 ў	 родным	 склоне	множнага	ліку	на	
канцы	пішацца	мяккі	 знак:	яблыня — яблынь, кнігарня — 
кнігарань�
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 214. ®ÌіÕыÓÂ
 расÇрываÛчы ÁуÃÇі.

1.	¶к	мы	да	(людзі),	так	J	людзі	да	нас.	�.	Салаўінымі	(песні)	
не	 будзеш	 сыты.	 �.	 Чалавек	 без	 (сябры),	 што	 печ	 без	 (дровы)�	
�.	�ля	добрых	(госці)	вароты	самі	адчыняюцца.	�.	¬то	ў	(людзі)	
не	 верыць,	 той	 сабе	 рады	не	 дасць.	 �.	¬то	 душы	не	мае,	 у	 таго	
(госці)	не	бывае.

	́аму сÈова без у ÏрÚÓім сÇазÂ � сÌаÈучÚннÜÒ з рознымі назо�ніÇамі 
выма�ÈÜÂÓÓа Ìа�рознаму 

У	творным	склоне	множнага	ліку	назоўнікі	ўсіх	трох	скла­
нен	няў	у	залежнасці	ад	апошняга	зычнага	асновы	маюць	кан­	
	чат	кі	�ам�
 �ям�: бяроз ам� ,  верш ам� ,	 	геро ям� ,	 	пал ям� �

Назоўнікі	 воÍы, вушы, грошы, дзверы	 могуць	 ужывацца	
з	 варыянтнымі	канчаткамі	 �ам�
 �ыма:	ваÍ ам�  — ваÍ ыма , 
граш ам�  — граш ыма , дзвяр ам�  — дзвяр ыма .

215. ПрачыÏаÆÓÂ ÏÚÇсÏ. ВызначÓÂ ÜÀо ÏÚму. ¡а ÜÇоÀа сÏыÈÛ і ÏыÌу ма��
ÈÂннÜ аÁносіÓÓа ÏÚÇсÏ 

Віця,	 Сцёпа	 і	 Лёня	 лічаць	 сябе	 (сябры)� �дуць	 сабе	 па	 сця­
жын(к�ц)..	 каля	 ракі.	 Вада	 халодная,	 цёмнымі	 (хвалі)	 пера­
лі	ваецца,	 дрыжыць	 ад	 пранізлівага	 восеньскага	 ветр..	 .	 ¬лоп­
цы	 перамаўляюцца	 ды	 (мары) пра	 будучыню	 дзеляцца.	 Віця	
(караблі)	 цікавіцца,	 марак..	 хоча	 стаць.	 Сцёпа	 артыст..	 хоча	
быць.	Толькі	хацеў	Лёня	пра	сваю	мару	паведаміць,	як	хлопцы	
пачулі:	 хтосьці	 ў	 вад(д�дз)..	 плюхаецца,	 жаласна	 скуголіць.	
Лёня	 хуценька	 распрануўся	 і	 кінуўся	 ў	 ваду.	 Праз	 некалькі	
хвілін	 хлопчык	 ужо	 на	 бера(г�з)..	 стаіць,	 да	 (грудзі) сабачк..	
пры	ціскае...	(Паводле В� �зякевіÍа)�

®ÌіÕыÓÂ
 расÇрываÛчы ÁуÃÇі  і �сÏа�ÈÜÛчы ÌраÌуÕчаныÜ ÈіÏары. ­ас�
ÏÈумачÓÂ выбар ÇанчаÏÇа�.
 ¼Ç вы ÁумаÂÓÂ
 ÕÏо аÁбыÈосÜ ÁаÈÂÆ  ПрыÁумаÆÓÂ ÌраÓÜÀ аÌавÜÁаннÜ. 

ПаÁбÜрыÓÂ Áа ÜÀо заÀаÈоваÇ. Вусна ÌÂраÇаÃыÓÂ ÏÚÇсÏ
 ÌрыÁума�Õы ÜÀо 
ÌраÓÜÀ.
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216. ®ÌіÕыÓÂ
 ÌаÁÇрÚсÈіÓÂ назо�ніÇі. ВызначÓÂ �сÂ вÜÁомыÜ вам мар�
фаÈаÀічныÜ ÌрымÂÏы назо�ніÇа�� нÜзмÂнныÜ 	аÀуÈьны Óі �Èасны� аÁуÕа�È�ны 
Óі нÂаÁуÕа�È�ны� ÇанÇрÚÏны Óі абсÏраÇÏны� зборны
 рÚчы�ны� роÁ
 сÇÈанÂн�
нÂ
  і змÂнныÜ  	сÇÈон
 ÈіÇ
.

¬ай	свята	дружбы	будзе	лепшым	святам,
¬ай	векам	дружбы	наш	завецца	век,	
¬ай	другу	друг	заўсёды	будзе	братам,	
�	другам	—	чалавеку	чалавек.
Заўжды	хто­небудзь	некага	чакае,
Заўжды	хто­небудзь	некага	шукае	—
Патрэбен	чалавеку	чалавек...	
                                           С� �рахоўскі�

§ 36. Скланенне назоўнікаў, якія абазначаюць імёны, 
прозвішчы і назвы населеных пунктаў  

на �оў
 ��ў
 �еў
 �аў
 �ыÄ
 ��Ä

217. ПраÓыÏаÆÓÂ  ÏабÈіÓу.  Пісьмова  ÌрасÇÈанÜÆÓÂ  �ÈасныÜ  назо�ніÇі. 
Пара�наÆÓÂ  ÇанчаÏÇі  ÌрозвіÕча�  і  назва�  насÂÈÂныÒ ÌунÇÏа�. ¤рабіÓÂ  вы�
ваÁ аб ÌраваÌісÂ ÇанчаÏÇа� ÀÚÏыÒ назо�ніÇа� у Ïворным і мÂсным сÇÈонаÒ.

Склон Канчаткі Прозвішчы Склон Канчаткі
Назвы населеных 

пунктаў

Н. �арадулін   
Куляшоў 

Н. Кобрын   
Тураў 

Р. �а Р. �а

�. �Ê �. �Ê

В. �а	(як	Р.) В. 	(як	Н.)

Т. �ым Т. �ам

М. �Ê М. �е

 ®ÇÈаÁзіÓÂ  і  заÌіÕыÓÂ  Ïры сÇазы
  выÇарысÏо�ваÛчы назвы насÂÈÂныÒ 
ÌунÇÏа� на  -оў, -ёў, -еў, -аў, -ын, -ін. ­асÏÈумачÓÂ  іÒ ÌраваÌіс.
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